
Concert 

STAATSCOMMISSIE V M ADVIES INZAKE IIIT KIESSTELSEL 

EN WETTELIJKE REGELING DER POLITIEKE PARTIJEN 

Notulen dor zesde vergadering van Subcommissie I 
(wijziging kiesstelsel), gehouden ten Departemente 
van Binnenlandse Zaken or> donderdag' 28 februari 1957 > 
te 14.J0 uur. 

Aanwezig: de heren Van den 3ergh (voorzitter), 
Beernink, A.M.Donner, N'ypels, Van Ommen Kloeke (adjunct
secretaris) en De Ruiter (adjunct-secretaris). 

Van de heren Duynstee en Kan is bericht van verhindering 
binnengekomen. 

Na de opening van de vergadering worden de notulen 
van de vijfde vergadering, behoudens enige wijzigingen, 
goedgekeurd. 

De Voorzitter wijst er op, dat de agenda voor deze 
vergadering bestaat uit bespreking van een zestal punten, 
zoals die in de vorige vergadering zijn vastgesteld. Bij 
een meer concrete formulering van het vi jfde punt zullen 
derhalve de volgende onderwerpen in discussie worden ge
bracht: 
1. Eet stelsel van de facultatieve meervoudige voorkeur 

voor alle gemsenten, subsidiair voor de kleine gemeen
ten. 

2. De verdeling van het land in een aantal afzonderlijke 
kiesdistricten. 

3. De mogelijkheid van verbinding van lijsten binnen één 
kieskring voor de gemeenteraden. 

4. De waardering van de voorkeurstem. 
5. De mogelijkheid om achtereenvolgens die kandidaten van 

een lijst verkozen te doen verklaren, die telkens de 
• meeste stemmen op zich verenigd hebben. 

6. De verhoging van de kiesdeler van 1 tot ij- bij de 
verkiezingen voor de Tweede Kamer. 

Spreker stelt vervolgens punt 1 aan de orde. Dit 
•punt is op de vorige vergadering uitvoerig besproken. 
Thans zou spreker gaarne van de leden vernemen, of zij al 

• dan niet voorstanders van dit systeem zijn. 

De heer Donner verklaart voorstander te zijn van 
hot stelsel van facultatieve meervoudige voorkeur voor 
alle gemeenteraadsverkiezingen. 

De heer Nypels is dezelfde opvatting toegedaan, maar 
vermoedt, dat op een-realisering van deze gedachte de 
meeste 'kans bestaat, indien het stelsel voorlopig tot de 
kleine gemeenten beperkt wordt. 

De heer Beernink"ziet weinig heil in invoering van 
dit stelsel. Spreker geeft de voorkeur aan de door hem 
geopperde gedachte, welke in punt j> is geformuleerd. 

- De -
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2. 

^e "Voorzitter steunt de gedachte van invoering van 
de facultatieve meervoudige voorkeur, voorlopig alleen 
voor de kleine gemeenten. Tegen de suggestie van de heer 
Beernink ontwikkelt spreker verschillende•bezwaren. Het 
zal immers zo zijn, dat door een klein aantal stemmen be
slist wordt, wie de zetels zullen vervullen. Het ligt 
voor de hand, dat met name de vrouwelijke kandidaten de 
•meeste kans hebben, verkozen te worden. Eet resultaat van 
de verkiezing weerspiegelt in dit stelsel noch de wil van 
het gros der kiezers noch de wens van de partij. Een bij
zondere moeilijkheid levert bij dit systeem ook de opvol
ging» op. Spreker zou het voorstel van de heer beernink 
dan ook sterk willen ontraden. 

De heer Beernink acht de aangevoerde bezwaren niet 
van zo ernstige aard, nu het in zijn gedachte aan de par
tijen vrij zal staan al dan niet - gebruik te maken van dit 
stelsel. Men zal het vermoedelijk maar zelden toepassen. 
Een enkele maal - spreker denkt hier met name aan lijsten, 
die door A.R. en C E . gezamenlijk worden ingediend - kan 
het'zijn nut hebben, indien de. mogelijkheid om de kandi
daten in de volgorde van het verkregen aantal stemmen ge
kozen te krijgen, aanwezig is. Spreker voegt er aan toe, 
dat hij deze mogelijkheid uitsluitend voor de gemeente
raadsverkiezingen geschapen zou willen zien. 

De Voorzitter constateert, dat 3•van de 4 aanwezige 
leden der commissie zich vóór een stelsel van facultatie
ve meervoudige voorkeur, in te voeren voor de verkiezin
gen der kleine gemeenteraden, hebeen uitgesproken. 
- Spreker stelt voor, dit punt aan het plenum voor te 
leggen. De andere leden gaan hiermede akkoord. 

•Hierna wordt punt 2 van de agenda (de verdeling van 
het land in een aantal afzonderlijke kiesdistricten) aan 
de orde gesteld. 

De'Voorzitter brengt in herinnering, dat op de vori
ge vergadering van de subcommissie de heer Van den Heuvel 
de suggestie hoeft gedaan, om het land in drie of vier 
zelfstandige kiesdistricten te verdelen. Eet gevolg daar
van zou vermoedelijk alleen zijn, dat een kleine partij 
als de Staatkundig Gereformeerde, welker aanhangers over 
het gehele land verspreid zijn, geen zetel meer in de 
Tweede Kamer zou verwerven. Spreker kan voor dit denkbeeld 
geen sympathie gevoelen. Wil men voorkomen, dat er een te 
groot aantal partijen in de Kamer komt, dan zou een ver
deling van 15 zelfstandige districten, uit elk waarvan 10 
afgevaardigden zouden moeten worden gekozen. , aan te be
velen zijn. Dit zou inderdaad de obnoentx*atid van geest
verwante partij-en bevorderen en versplintering tegengaan. 
Het euvel van de kleine partijen heeft echter in de loop 
der tijden zich zelf genezen - ook de waarborgsom heeft 
nier-uit eraard effect gehad - zodat spreker de voordelen 
van een aantal afzonderlijke districten niet meer zo 
groot acht, en vooralsnog het bestaande systeem van Mr. 
van Gelein Vitringa, dat algemeen door de deskundigen ge
prezen wordt, zou willen handhaven. 
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De heer Nypels wijst er op dat, zoals bekend, het 
stelsel .dTHondt de tendentie heeft, de grote partijen te 
bevoordelen. Bij een indeling van het land in een aantal 
zelfstandige kiesdistricten zou dit verschijnsel zich 
evenzoveel malen voordoen als er districten zijn, hetgeen 
.een discriminatie van de kleinere partijen betekent. Gaat 
men, om "dit gevolg te vermijden, een correctie op de 
methode d̂ ïïondt toepassen, dan heeft de beoogde verdeling 
nauwelijks zin meer. Spreker geeft dan ook op dit punt de 
voorkeur aan de bestaande toestand. 

De hoer Donner acht een verdeling in 1.5 zelfstandige 
districten 'aantrekkelijk, omdat het voor de partijen een 
stimulans zal vormen om te komen tot een zekere vorm van 
samenwerking. Het bestaande systeem bevordert, dat iedere 
partij haar eigen specifieke beginselen en Plannen propa
geert, daarmede veelal juist de verschillen met andere 
groepen, ock die welke in wezen dicht bij haar staan, ac
centuerend. Van enige samenwerking is bij de landelijke 
verkiezingen thans geen sprake.; men heeft daar ook geen 
enkel belang bij. Deze toestand maakt echter de feitelijke 
'politieke verhoudingen voor de kiezer ondoorzichtig. De 
instelling van 15 afzonderlijke kiesdistricten zal (indien 
meno geen correcties gaat toepassen) de partijen dringen in 
de richting van samenwerking. V/anneer dit tot gevolg heeft, 
dat bij'de verkiezingen grotere blokken ontstaan, behoeft 
ook minder gevreesd te worden voor de gevolgen van de 
methode-d 7Bondt.. 

D e Voorzitter betwijfelt, of onder de bestaande om
standigheden de drang om tot grotere samenwerking tussen 
de partijen te komen, van zo groot belang moet worden ge
acht, dat daaraan de voordelen van het onverdeelde kiesge-
bied moeten worden opgeofferd. In de praktijk zal er naar 
alle waarschijnlijkheid alleen samenwerking van A..R. en 
C.H. uit voortvloeien. 

De heer Donner betoogt, dat de indeling in b.v. 13 
districten verschillende partijen zal nopen tot het maken 
van afspraken, zodat men vóór de verkiezingen tot het vor
men van een soort coalities komt, zoals dat ook onder het 
oude districtenstelsel het geval was. Dit is gezonder dan 
dat men het pas na de verkiezingen, n.1. bij de kabinets
formatie, tracht eens te worden. 

De heer Nypels wijst daartegenover-op het gevaar, dat 
door deze coalitievorming een zekere starheid in het poli
tieke leven ontstaat. De praktijk in België, waar onder 
.zulk een stelsel liberalen en socialisten tot samengaan 
gedwongen waren .(het "kartel") is daarvan een waarschu
wend voorbeeld. 
Vóór 1917 lag de zaak anders: de voornaamste politieke 
tegenstellirfg was toen die tussen rechts en links. Nu is 
de situatie veel. gecompliceerder, omdat het in hoofdzaak 
economische problemen zijn, die het politieke leven be
heersen. 
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De heer Van Ommen Kloeke merkt op, dat een distric
tenstelsel, zoals de heer Donner aanbeveelt, ook nadelig 
zal zijn Voor de K.V.P. in de noordelijke delen van het 
land en voor de P.v.d.A. in het zuiden. 

De heer Be e mink onderschrijft dit: bij dit systeem 
zullen tal van stemmen verloren gaan. Bovendien schuilt 
er in het vaststellen van de omvang der districten altijd 
een element van willekeur. Spreker gelooft dan ook niet, 
dat een dergelijk voorstel de instemming van de Tweede 
Kamer zou.verwerven. 

De heer Donner is•van. mening, dat het gevaar van 
stemmenverlies juist tot het maken van afspraken zal ver
plichten. Dit verduidelijkt de verhoudingen, en zal aan 
de regeerkracht van een kabinet zeer ten goede komen. 
Overigens gelooft spreker, evenmin als de heer Beernink, 
dat een districtenstelsel, als door hem bepleit, in het 
parlement -haalbaar zou zijn. 

De "Voorzitter is van oordeel, dat het onder de be
staande verhoudingen eenvoudig onmogelijk zou zijn, om 
weer coalitiekandidaten te s'tellen, zoals vóór 1917 ge
beurde. Spreker .onderschrijft ooit het- bezwaar van de wille
keur, dat bij de indeling in districten oftvermijdelijk is; 
de praktijk in Engeland is hiervan een sprekend voorbeeld. 
- Spreker concludeert uit de-discussies, dat het denk
beeld van de heer Donner bij de meerderheid van de aan
wezige leden geen steun vindt? en stelt voor, ook dit 
punt aan het plenum voor te leggen, waarmede de vergade
ring instemt. 

Vervolgens wordt punt 3 (de mogelijkheid van het 
verbinden van lijsten binnen één kieskring, bij de ver
kiezingen voor de. gemeenteraden) in discussie gebracht. 

De Voorzitter herinnert er aan, dat vóór 1923 de 
mogelijkheid tot het verbinden van lijsten in een zelfde 
kieskring bestaan heeft. 
Het kwam toen voor, dat volkomen heterogene groepen haar 
lijsten verbonden, hetgeen de kiezers in verwarring bracht. 
Bij de wet van 23 juni 19 23 is bij amendement de verbin
ding in een delfde kieskring verboden. 

De .hee.r Donner acht de mogelijkheid tot verbinding 
van belang voor die groeoen (waarbij -hij met name denkt 
aan A.R. en C.H.), welke nu bij de gemeenteraadsverkiezin
gen genoopt zijn met één lijst uit te komen. Dit geeft 
allerlei moeilijkheden bij de opstelling van- kandidaten
lijst, vooral ook in verband met de opvolging. Afzonder
lijke, maar verbonden lijsten, zouden in dergelijke ge
vallen aan de bezwaren tegemoet komen. 

De Voorzitter is van oordeel,'dat de voordelen van 
de mogelijkheid tot verbinding niet tegen de nadelen op
wegen. Het geyaar is groot, dat kleine mala fide groepjes 
hun lijsten verbinden' (dit is destijds ook meermalen ge
beurd) en op die wijze toch zetels weten te verwerven. 
De andere partijen zullen toch altijd wel een weg weten 
te vinden om door goede afspraken moeilijkheden bij de op
volging te voorkomen. 
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De heer Myp'els is eveneens van mening, dat de prak
tische ervaring, die vóór 1923 met het verbinden van lijs
ten In.dezelfde kieskring is opgedaan, zodanig is, dat we 
op die weg zeker niet moeten terugkeren. 

De heer Van 'Ommen Kloeke merkt.op, dat ook de grotere 
partijen hun lijsten zullen kune-n verbinden, om op dip 
wijze restzetels.te behalen, uiteraard ten koste van de 
andere g ro 3 pon. 

De heer Penner deelt deze vrees niet. De grote par
tijen staan op zo verschillende basis, dat zij niet tot 
verbinding van lijsten zullen overgaan.. Voor de kleinere 
groepen is o e verbinding echter een correctie op de ten
dens in ons kiesstelsel, dat de.crote partijen bij de 
zetelverdeling bevoordeeld worden. Bovendien geeft die 
verbinding uitdrukking aan de realiteit, dat de nationale 
politieke tegenstelling,' die bij de landelijke verkiezingen 
naar voren treden, bij de gemeenteraadsverkiezingen min
der scherp zijn. Men kan dan, met behoud van de eigen lijs
ten, in de verkiezingsstrijd gezamenlijk'op trekken, zoals 
men dat ook daarna doet. Spreker vraagt zich tenslotte af. 
of de nadelen (verfcinding: van allerlei mala fide groepjes) 
niet vermeden kunnen worden- door de eis te stellen, dat de 
verbinding slechts dan resultaat zal heeben, als ook iede
re verbondenlijst afzonderlij.k ..de kiesdeler behaalt. 

De heer Beernink kan dit betoog wel onderschrijven. 
Spreker zou tegen een experiment met dit systeem geen be
zwaar hebben. 

-*-' Op voorstel van de Voorzitter zal ook dit punt aan , 
het plenum worden voorgelegd. 

Punt 4 (de waardering van de voorkeurstem) wordt ver
volgens aan.de orde gesteld.. 

De Voorzitter'merkt op, dat.ons kiesstelsel uitgaat v 
van de fictie, dat de kiezer, die een voorkeurstem uit
brengt, voor het overige de kandidaten in de volgorde, als 
op de lijst vermeld, gekozen wil zien. In dit stelsel is .: 
de huidige bepaling, /volgens welke een kandidaat reeds 
gekozen is als hij de halve kiesdeler verwerft, mathema-
tisch-theoretisch onjuist. De bewering, dat deze bepaling 
te weinig waarde toekent aan de voorkeurstem, kan spreker 
dan ook niet onderschrijven: in werkelijkheid is de voor
waarde van de halve kiesdeler te licht. Theoretisch zou 
voor het verbreken van de lijstvolgorde de volle kiesdeler 
van Droop vereist moeten zijn (d.i. het totaal aantal uit
gebrachte stemmen gedeeld door het aantal zetels plus één)I. 
De bepaling van artikel N 18, lid 1, der I.ieswet is al een 
inbreuk op het stelsel. Spreker zou er ernstig bezwaar te
gen hebben, nog verder van het mathematisch juiste systeem 
af te wijken. 

De heer ITypels is van mening, dat aanvaarding van ons 
lijstonstelsel impliceert, dat men de volgorde van de kan
didaten OP de lijsten aanvaardt. Wil men een ander systeem, 
dan moet men overgaan tot het nummeringsstelsel. 

Instituut voor Nederlandse Geschiedenis, Grondwetscommissies 1883-1983
1953 Commissie-J. Donner, notulen, subcommissie kiesstelsel, 1957-02-28

NL-HaNA, BiZa/Kiesraad, 2.04.113, inv.nrs. 783

http://aan.de


6. 

De heer Beernink geeft toe, dat de vereiste .50 % 
evenals ieder ander percentage van de lijstkiesdeler uit 
theoretisch-mathematisch oogpunt niet in het lijstenstel-
sel past. Anderzijds is het zo, dat de fictie, volgens 
welke de kiezer, die 'óp b.v. no. 3 stemt, tevens van me
ning is, dat de andere kandidaten in de volgorde van de 
lijst gekozen behoren te worden, niet met de werkelijkheid 
overeenkomt. De waarheid vordt waarschijnlijk dichter be
naderd, indien men zegt, dat de kiezer, die op no.3 stemt, 
die kandidaat de geschiktste acht, en tegen het bovenaan 
plaatsen van no. 1 meer of minder ernstige bezwaren heeft; 
althans zal hot hem betrekkelijk onverschillig zijn, wie 
van de andere kandidaten gekozen worden. Daarom is het 
niet onredelijk, om aan een voorkeurstem meer waarde toe 
te kennen dan zuiver mathematisch passend zou zijn. De 
wetgever heeft dit erkend, d;or te bepalen, dat een kandi
daat, die meer dan de helft.van de lijstkiesdeler heeft 
bereikt, gekozen.is. Spreker kan niet inzien, dat het prin
cipieel onjuist zou zijn, die .50 % te verlagen. Integen
deel, nu in de praktijk deze voorwaarde te hoog blijkt te 
zijn, zal een lager percentage meer in overeenstemming 
zijn met de gedachte, die aan het huidige artikel N 1.5 
ten grondslag ligt. 

De heer Donner onderschrijft dit betoog. 

Desgevraagd verklaren de heren Beernink en Donner er 
geen behoefte aan te hebben, dat dit punt aan het plenum 
wordt voorgelegd. 

De Voorzitter merkt oj>3 dat punt g (de 'mogelijkheid 
om achtereenvolgens die'kandidaten van een lijst verkozen 
te doen verklaren, die telkens de meeste sterr-men op zich 
verenigd Lebben) reeds bij de behandeling van punt 1 ter 
sprake is gekomen. Niemand van de aanwezige leden blijkt 
er behoefte aan te -hebben daaroo verder in te gaan. 

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten,•dit 
punt in het plenum te brengen. 

Vervolgens wordt punt i. .(de verhoging van d e kiesde
ler van ï tot l|- % bij de verkiezingen .voor de Tweede 
Kamer) -ter discussie* gesteld. 

^e Voorzitter- wijst er op, dat volgens artikel N 6, 
lid 2, bij de toekenning' van zetels voor de Tweede Kamer 
niet in aanmerking komen de lijsten, wier stemcijfer lager 
is dan de kiesdeler. Spreker acht het redelijk, dat, nu 
de Tweede Kamer tot 1.50 leden is uitgebreid, hier een 
stemcijfer van ij. maal de kiesdeler vereist wordt. Dit is 
in overeenstemming met de gedachte, die aan de uitbreiding 
van de Kamer ten grondslag heeft gelegen. 

De heren Donner en Beernink achten de bestaande bepa
ling van artikel T , lid' 2, der Kieswet, logisch passend 
in ons systeem van eyenredige vertegenwoordiging. Verho
ging van do- kiesdeler zou daar ten onrechte 'inbreuk: OD 
maken. 
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D e "Voorzitter ontkent, dat evenredige vertegenwoordi
ging met zich zou moeten brengen, dat de volksvertegenwoor
diging zoveel mogelijk een mathematisch juiste afspiegeling 
van alle stromingen in het volk behoort te zijn. Wat wis
kundig ideaal is, behoeft staatkundig nog niet altijd het 
meest gewenst te zijn. 

Spreker is van mening, dat alleen die groepen een 
vertegenwoordiging in de Kamer behoren te krijgen, die van 
een zekere betekenis voor het volksleven zijn. 

De heer Donner meent echter, dat men met evenveel 
recht de stelling kan verdedigen, dat de Kamer een zo ge
trouw mogelijke afspiegeling dient te zijn van wat er in 
het volk leeft. 

De heer Nypels zou het onjuist achten, indien het aan 
kleine partijtjes weer gemakkelijker wordt gemaakt om een 
vertegenwoordiger in de Kamer te krijgen. 

D e Voorzitter is het hiermede eens. Het zou een 
vreemde toestand zijn, wanneer dezelfde partijen, die tot 
nu toe hun waarborgsom kwijt waren, omdat ze minder stem
men behaalden dan J/4 van de kiesdeler, in den vervolge 
met een zelfde aantal stemmen een zetel in de Kamer zou
den krijgen. 

De heer Van Ommen Kloeke merkt op, dat in geval het 
percentage van de kiesdeler verhoogd zou worden, ook het 
percentage, beneden hetwelk de waarborgsom verloren gaat, 
wijziging zou moeten ondergaan. 

Ook dit punt wordt, op voorstel van de Voorzitter, 
naar het plenum verwezen. 

Tenslotte wordt besloten, dat naar aanleiding van het
geen in deze vergadering besproken is, een rapoort ten be
hoeve van het plenum zal worden opgesteld. 

De Voorzitter sluit hierop te 16.00 uur de vergade
ring. 
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